

International Organisation for Biological and Integrated Control

West Palaearctic Regional Section



First announcement

Première announcement

Meeting of the IOBC/WPRS Working Group “Integrated Protection in Oak Forests”

Réunion du groupe de travail OILB/SROP "Protection intégrée des forêts des chênes"

Dear colleagues,

We are very happy to invite you to the next meeting of the IOBC/WPRS Working Group “Integrated Protection in Oak Forests”.

The meeting will be jointly organized by the University of Sassari and the Regional Agricultural Research Agency of Sardinia (AGRIS) and will take place from Monday 22 to Thursday 25 September 2025 in Sassari, Sardinia, Italy.

Save the date!

Sassari is the second largest city of Sardinia and has a considerable amount of cultural, tourist, commercial and political importance. The main sightseeing include:

- the Cathedral of St. Nicholas of Bari, built in the Romanesque style in the 12th century. The present building also includes Gothic, Renaissance, Baroque and Neoclassical elements, such as the façade, belonging to the Baroque Spanish style, and the bell tower in Romanesque style;
- *Piazza d'Italia* (19th century), the main square in Sassari, surrounded by interesting buildings such as the Neo-Gothic *Palazzo Giordano* and the neoclassical *Palace of Sassari's Province*, where the ancient royal apartments of the House of Savoy were once located;
- National Archaeological and Ethnographic "G.A. Sanna" Museum
- the archeological site, very close to the city, of Monte d'Accoddi: a unique prehistoric monument with a step pyramid construction
- among the most beautiful beaches in Sardinia: Le Bombarde (Alghero, 40 min) and La Pelosa (Stintino, 45 min).

Sassari is home to the oldest university in Sardinia, founded by the Jesuits in 1562, which has a strong reputation in Law, Veterinary Medicine, and Agriculture. The university library safeguards valuable ancient documents, including the first documents written in the Sardinian language (11th century) and the famous *Carta de Logu* (the constitution issued by Marianus IV of Arborea and updated later by his daughter the *Giudichessa* Eleanor of Arborea) in the 14th century. The University of Sassari is ranked among the best “medium-sized” universities in Italy, according to the Center for Studies in Social Investment (CENSIS).

The meeting will be held at the Department of Agricultural Sciences of the University of Sassari, which has a long tradition in teaching, research and public engagement activities in several areas related to Agriculture, including Crop and Fruit Science, Animal and Food Science, Plant Pathology, Entomology, and Microbiology. The Department is located 10 minutes' walk to the city center and hosts laboratories, classrooms, two auditoriums and a library.

Aims and Contributions

The meeting aims to promote the exchange of knowledge between colleagues from the two shores of the Mediterranean on all aspects of integrated protection of oak forests. We aim that the high-quality contributions will stimulate interactions between representatives of extension services, researchers and industry to define new approaches to meet the future needs for sustainable protection of oak forests. We will have plenty of room for discussion and sharing of information on the topic themes. The meeting will also be a good opportunity to strengthen contacts between scientists and develop collaborations in academia for joint projects.

The prospective themes are:

- Impact of global change on oak forest health
- Oak forest biodiversity and conservation

International Organisation for Biological and Integrated Control

West Palaearctic Regional Section



- Defoliator pests
- Xylophagous pests
- Oak diseases (pathogens, virus and bacteria)
- Nematodes
- Impacts and control of oak pests and diseases
- Innovative monitoring strategies
- Oak/pest and disease interactions
- Forest health after fires/impact of fires on forest health

New themes of increasing interest within the scientific community involved in sustainable protection of oak forests in the West Palearctic Region will also be covered:

The contributions will be published in the IOBC/WPRS Bulletin

The Preliminary Program will be available shortly

Arrival and Accommodation

Sassari is located in north-western Sardinia, conveniently close to the international airport of Alghero (30 min by car), connected to Sassari by taxi, shuttle, and bus. A further option is the airport of Olbia (50 min by car), connected to Sassari by taxi, shuttle, and train. The closest seaport is located at Porto Torres (15 min by car), which is connected to Sassari by bus, train, and taxi.

The city offers a wide range of accommodations. Some hotels in Sassari for you to consider:

- Hotel Grazia Deledda (<https://maps.app.goo.gl/vxA7Jzqib7KkWSDy6>)
- Hotel Marini (<https://maps.app.goo.gl/S63kQoHcnkAsLfv97>)
- Hotel Leonardo da Vinci (<https://maps.app.goo.gl/BmihhSfc1sGkKKud7>)
- Hotel Carlo Felice (<https://maps.app.goo.gl/srM9PZmCV9UtB5W27>)

Some are within walking distance from the Department of Agricultural Sciences (<https://maps.app.goo.gl/FYz8qeREJnoTM2op6>). Additionally, there are plenty of choices for B&B located nearby the Department of Agriculture (too many to list).

Further information and detailed instructions for the registration process, fees, and submission of oral or poster contributions will be **published soon** on a dedicated web page of the event and in the second announcement

Stay tuned!

We look forward to welcoming you in Sassari (Italy).

The Organizing Committee

International Organisation for Biological and Integrated Control

West Palaearctic Regional Section



Cher(e)s collègues,

Nous sommes très heureux de vous inviter à la prochaine réunion du groupe de travail IOBC/WPRS "Protection intégrée des forêts des chênes".

La réunion sera organisée conjointement par l'Université de Sassari et l'Agence régionale de recherche agricole de Sardaigne (AGRIS) et aura lieu du lundi 22 au jeudi 25 septembre 2025 à Sassari, Sardaigne, Italie.

Réservez la date !

Sassari est la deuxième plus grande ville de la Sardaigne et a une importance culturelle, touristique, commerciale et politique considérable. Les principales attractions touristiques sont les suivantes

- La cathédrale Saint-Nicolas de Bari, construite en style roman au XIIe siècle. L'édifice actuel comprend également des éléments gothiques, baroques, néoclassiques et de la Renaissance, comme la façade qui appartient au style baroque espagnol, et le clocher de style roman ;
- Piazza d'Italia (XIXe siècle), la place principale de Sassari, entourée d'édifices intéressants tels que le *Palazzo Giordano*, de style néogothique, et le *Palazzo della Provincia di Sassari*, de style néoclassique, où se trouvaient les anciens appartements royaux de la Maison de Savoie ;
- Le Musée national archéologique et ethnographique « G.A. Sanna » ;
- Le site archéologique, très proche de la ville, du Monte d'Accoddi : un monument préhistorique unique avec une construction pyramidale en gradins ;
- Les plus belles plages de Sardaigne : Le Bombarde (Alghero, 40 min) et La Pelosa (Stintino, 45 min).

Sassari abrite la plus ancienne université de Sardaigne, fondée par les Jésuites en 1562 et qui jouit d'une solide réputation dans les domaines du droit, de la médecine vétérinaire et de l'agriculture. La bibliothèque universitaire conserve de précieux documents anciens, notamment les premiers documents écrits en langue sarde (XIe siècle) et la célèbre *Carta de Logu* (la constitution émise par Marianus IV d'Arborea et mise à jour plus tard par sa fille, la *Giudichessa* Eleanor d'Arborea) au XIVe siècle. L'université de Sassari est classée parmi les meilleures universités « moyennes » d'Italie, selon le Centre d'Études sur l'Investissement Social (CENSIS).

La réunion se tiendra au Département des sciences agricoles de l'Université de Sassari, qui a une longue tradition d'enseignement, de recherche et d'engagement public dans plusieurs domaines liés à l'agriculture, notamment les sciences des cultures et des fruits, les sciences animales et alimentaires, la pathologie végétale, l'entomologie et la microbiologie. Le département est situé à 10 minutes à pied du centre-ville et dispose de laboratoires, de salles de classe, de deux auditoriums et d'une bibliothèque.

Objectifs et contributions

La réunion vise à promouvoir l'échange de connaissances entre les collègues des deux rives de la Méditerranée sur tous les aspects de la protection intégrée des forêts de chênes. Nous souhaitons que les contributions de qualité stimulent les interactions entre les représentants des services de vulgarisation, les chercheurs et l'industrie afin de définir de nouvelles approches pour répondre aux besoins futurs d'une protection durable des forêts de chênes. Nous aurons la possibilité de discuter et de partager des informations sur les thèmes abordés. La réunion sera également une bonne occasion de renforcer les contacts entre les chercheurs de plusieurs disciplines et de développer des collaborations académiques pour des projets communs.

Les thèmes potentiels sont :

- Impact du changement global sur la santé des forêts de chênes
- Biodiversité et conservation des forêts de chênes
- Ravageurs défoliateurs
- Ravageurs xylophages
- Maladies du chêne (champignons pathogènes, virus et bactéries)
- Nématodes
- Impacts et contrôle des ravageurs et maladies de chênes
- Stratégies de surveillance innovantes
- Interactions chêne/ravageurs et maladies
- Santé des forêts après les incendies/impact des incendies sur la santé des forêts

International Organisation for Biological and Integrated Control

West Palaearctic Regional Section



De nouveaux thèmes suscitant un intérêt accru pour la communauté scientifique impliquée dans la protection durable des forêts de chênes dans la région du Paléarctique occidental seront également abordés.

Les contributions seront publiées dans le bulletin de l'IOBC/WPRS.

Le programme préliminaire sera disponible sous peu.

Arrivée et Hébergement

Sassari est située au nord-ouest de la Sardaigne, à proximité de l'aéroport international d'Alghero (30 min en voiture), relié à Sassari et facilement accessible en taxi, navettes ou en bus. Une autre option est l'aéroport d'Olbia (50 min en voiture), relié à Sassari et facilement accessible en taxi, navette ou en train.

La ville offre un large éventail d'hébergements. Quelques hôtels à Sassari à considérer :

- Hotel Grazia Deledda (<https://maps.app.goo.gl/vxA7Jzqib7KkWSDy6>)
- Hotel Marini (<https://maps.app.goo.gl/S63kQoHcnkAsLfv97>)
- Hotel Leonardo da Vinci (<https://maps.app.goo.gl/BmihhSfc1sGkKKud7>)
- Hotel Carlo Felice (<https://maps.app.goo.gl/srM9PZmCV9UtB5W27>)

Certains sont situés à proximité du Département des sciences agricoles de l'Université. (<https://maps.app.goo.gl/FYz8qeREJnoTM2op6>). En outre, il existe de nombreux choix de chambres d'hôtes à proximité du ministère de l'Agriculture (trop nombreux pour être énumérés).

De plus amples informations et détails concernant la procédure d'inscription, les frais et la présentation de contributions orales ou des affiches seront bientôt disponibles sur une page web dédiée à l'événement lors de la deuxième annonce.

Restez à l'écoute !

Nous nous réjouissons de vous accueillir à Sassari (Italie).

Le Comité d'Organisation